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(No. B/29) Mrs A. Navarre-Marie (Fourth Member for GRNW & Port Louis 

West) asked the Vice-Prime Minister, Minister of Education, Tertiary Education, Science 

and Technology whether, in regard to the proposed implementation of free pre-primary 

education with effect from 2024, she will state the progress achieved in relation thereto as 

at to date.  

The Vice-Prime Minister, Minister of Education, Tertiary Education, Science 

and Technology (Mrs L. D. Dookun-Luchoomun): Mr Speaker, Sir, as announced by the 

hon. Prime Minister, pre-primary education will be free for children aged 3 to 5 as from 

January 2024.  

Mr Speaker, Sir, some 21,500 children in some 750 schools will benefit from this 

measure. A survey carried out in 2022 revealed that this sector is being serviced by 1,000 

teachers and 750 non-teaching staff. A committee is currently working on the project 

implementation and defining the modalities for the grant-in-aid system.   

Mr Speaker, Sir, once these have been worked out, they will be presented to 

stakeholders. They will equally be invited to join the grant-in-aid scheme. I wish to highlight 

that the measure was welcomed by the teaching community and parents as well.   

I wish to mention that UNESCO recommends that at least one year of pre-primary 

education should be free and compulsory. We are going a step further, Mr Speaker, Sir, with 

two years of pre-primary education free.  

Mrs Navarre-Marie: M. le président, la ministre sera d’accord avec moi que ce 

projet suscite pas mal d’interrogations malgré le fait qu’elle prétend qu’il y a eu consensus 

autour du projet.   



Il y a pas mal d’interrogations de la part des partenaires éducatifs sur les modalités 

autour de ce projet. Donc, elle a informé la Chambre que les modalités ne sont pas encore 

prêtes. Quand est-ce que ces modalités seront prêtes? Quand est-ce qu’on saura quels sont 

les critères d’éligibilités autour de ce projet?  

Mrs Dookun-Luchoomun: M. le président, je viens de mentionner que nous 

sommes en train de travailler sur les modalités mais nous avons aussi informé le public à 

travers une conférence de presse que le projet est en cours. Nous sommes en train de 

travailler et qu’on allait inviter tous les stakeholders à prendre connaissance des modalités. 

Nous sommes en train de travailler sur un projet très important et nous voulons que d’ici 

2024, tout soit prêt. D’ailleurs, nous avons déjà fait comprendre aux stakeholders qu’ils 

seront invités à intégrer le système, de joindre le système de grant-in-aid mais, nous avons 

aussi fait comprendre que nous n’allons pas stem the tide of diversity, Mr Speaker, Sir. On 

va permettre à ce que certaines institutions continuent à opérer comme ils le veulent 

librement, fee paying, tout comme c’est le cas pour le primaire et secondaire et enseignement 

supérieur.   

 


